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Αθήνα, σήµερα στις 24 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 25 Σεπτεµβρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1069/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
µε θέµα: «Στις τρεις κρίσιµες δοκιµασίες εφέτος, η πολιτική προ-
στασία αποδείχτηκε ανήµπορη και υπόλογη. Μοναδικό κυβερνη-
τικό σχέδιο, η παραποίηση της πραγµατικότητας και η απόκρυψη
της αλήθειας».

2. Η µε αριθµό 1049/20-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Λειτουργία
κρατικού µηχανισµού κατά τις πρόσφατες καταστροφές από τον
κυκλώνα Ιανό».

3. Η µε αριθµό 1053/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινής Μπακαδήµα προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Καταγ-
γελίες για µεσαιωνικές συνθήκες εργασίας στα “Yava Fitness
Centers”».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1052/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Ανα-
πάντητα ερωτήµατα για τις εκκρεµείς συντάξεις ΕΦΚΑ».

2.- Η µε αριθµό 1067/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Ανάγκη βελτίωσης του νοµοθετικού πλαισίου του ερ-
γοσήµου µισθωτών (πρώην ΙΚΑ-ΕΤΑΜ), προκειµένου να προστα-
τευθούν τα ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατα των
αµειβοµένων µε αυτό».

3. Η µε αριθµό 1068/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,

µε θέµα: «Ανάγκη βελτίωσης του νοµοθετικού πλαισίου του ερ-
γοσήµου αγροτών γης (πρώην ΟΓΑ), προκειµένου να προστα-
τευθούν και να ενισχυθούν τα ασφαλιστικά και εργασιακά
δικαιώµατά τους».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παρ. 5 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 2226/10-7-2020 αναφορά του Βουλευτή Ηρα-

κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Την
επιστολή της Εθνικής Οµοσπονδίας Τυφλών και του σωµατείου-
µέλους της Πανελληνίου Συνδέσµου Τυφλών, µε την οποία εκφρά-
ζουν την έντονη διαµαρτυρία τους για την περικοπή εκ µέρους του
ΟΠΕΚΑ επιδοµάτων που λαµβάνουν οι τυφλοί επιστήµονες».

2. Η µε αριθµό 8772/410/6-8-2020 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα-Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ενδεχόµενη ρύπανση του θαλάσ-
σιου περιβάλλοντος στο λιµάνι της Σύρου». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συµπλη-
ρωµατική ηµερήσια διάταξη, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση
προς το Σώµα. 

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
Υγείας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Επικρατείας, ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, ο Υφυ-
πουργός στον Πρωθυπουργό και ο Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη κατέθεσαν στις 23 Σεπτεµβρίου 2020 σχέδιο νόµου
µε θέµα: «Επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των κατα-
στροφικών συνεπειών από την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα
«Ιανός», περαιτέρω µέτρα για την αντιµετώπιση των συνεπειών
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και άλλες κατεπείγου-
σες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-

µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: 1) «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την τρο-
ποποίηση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για
την Εµπορική Ναυτιλία της 6ης Δεκεµβρίου 2001» και 2) «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για τις
Θαλάσσιες Μεταφορές». 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΑ’
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Τα νοµοσχέδια αυτά ψηφίστηκαν στη Διαρκή Επιτροπή κατά
πλειοψηφία. Εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικα-
σία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπο-
ρούν να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτών των συµφωνιών. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε..
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δε συµφωνείτε;

Θα εφαρµοστεί το άρθρο 108 και για να γίνω σαφής, επειδή την
προηγούµενη φορά, κατά παρέκκλιση του Κανονισµού, έγινε µια
ανοχή και ξεστράτισε το θέµα, αποφασίστηκε στη Διάσκεψη των
Προέδρων να τηρείται αυστηρά το άρθρο 108. Μόνο όσοι έχουν
αντιρρήσεις θα µιλήσουν. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο
επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε τον λόγο
επί της διαδικασίας για ένα λεπτό. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχουν καταθέσει δύο συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, µία τρο-

πολογία επί του νοµοσχεδίου. Κατανοούµε ότι πρέπει να γίνει η
συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 108, ωστόσο, επειδή το θέµα
είναι σοβαρό, λήγει η προθεσµία στις 30 Σεπτεµβρίου και µέχρι
τότε δεν υπάρχει άλλη συζήτηση στην Ολοµέλεια, προκειµένου
να µπορεί να κατατεθεί τροπολογία, ζητάµε, µία εκ των συναδέλ-
φων, η κ. Πέρκα, να λάβει τον λόγο για πέντε λεπτά, προκειµένου
να υποστηρίξει την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ποιον Υπουργό
αφορά; 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Είναι για το ΥΠΕΝ, για την παρά-
ταση αυθαιρέτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα γίνει δεκτή
από τον Υπουργό; Έχετε συνεννοηθεί αν θα την κάνει δεκτή;

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει σο-
βαρό ζήτηµα, διότι λήγει η προθεσµία και µια σειρά από πολίτες,
οι οποίοι θέλουν να τακτοποιήσουν τα αυθαίρετα τους σε αυτές
τις δύσκολες συνθήκες, ζητάνε να παραταθεί η προθεσµία. Το
ίδιο ζητά και το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος. 

Νοµίζω ότι είναι ένα ζήτηµα στο οποίο καλό είναι να τοποθε-
τηθεί η συνάδελφος και από εκεί και πέρα είναι ζήτηµα της Κυ-
βέρνησης το αν θα κάνει δεκτή την τροπολογία ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στις βουλευτικές
τροπολογίες πρέπει να υπάρχει συνεννόηση µε τον Υπουργό.
Αυτή είναι η πρακτική, η οποία ακολουθείται. Αν και στον Κανο-
νισµό δεν ξεκαθαρίζεται το θέµα, αλλά αυτή είναι η πρακτική
ετών. Έχει επικρατήσει δηλαδή να γίνεται αυτή η διαδικασία µε
τις βουλευτικές τροπολογίες. Συνεννοηθείτε µε τον αρµόδιο
Υπουργό και αν ο κύριος Υπουργός θέλει να επιχειρηµατολογή-
σει ο ίδιος και εσείς, τα λέµε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, εµείς θα συ-
νεννοηθούµε µε τον Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας εξηγώ ότι δεν
γίνεται αυτό το πράγµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο επί
του θέµατος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ, αν
σας αφορά, βεβαίως. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχήν δεν γίνεται αποδε-
κτή η εκπρόθεσµη τροπολογία. Θυµάµαι, κύριε συνάδελφε, πάρα
πολύ καλά ότι εσείς ο ίδιος, όταν στο παρελθόν είχα φέρει επί-
σης Κύρωση συµφωνίας για τη ναυτιλία, είχατε δεσµευθεί ότι δεν
πρόκειται να ψηφίσετε, αν φέρουµε εκπρόθεσµες τροπολογίες.
Τώρα εσείς, φέρνετε εκπρόθεσµες τροπολογίες. Σε κάθε περί-
πτωση όµως, δεν γίνεται αποδεκτό, οπότε δεν υπάρχει λόγος για
συζήτηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω
τον λόγο για µισό λεπτό µόνο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σαντορινιέ,
το είπατε. Τι να κάνουµε, να παραβιάσουµε τώρα τον Κανονισµό
για τη διαδικασία; Ορίστε, πάρτε τον λόγο για µισό λεπτό. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν συζητάµε
για το αν θα κάνει δεκτή την τροπολογία η Κυβέρνηση, αλλά είναι
δυνατόν να κατατίθεται µια τροπολογία και να µην δίνετε το δι-
καίωµα σε αυτούς, που την έχουν καταθέσει να αναπτύξουν την
επιχειρηµατολογία; Από κει και πέρα, το τι θα κάνει η Κυβέρνηση
είναι δικό της θέµα και θα κριθεί η Κυβέρνηση από τους πολίτες
και από τους µηχανικούς, οι οποίοι επειγόντως ζητάνε να υπάρξει
παράταση στην τακτοποίηση των αυθαιρέτων, διότι αυτήν τη
στιγµή υπάρχει τεράστιο πρόβληµα στην κοινωνία. Τώρα, εάν δεν
το κάνει δεκτό η Κυβέρνηση, εντάξει. Επιτρέψτε µας όµως, να
αναπτύξουµε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όταν δεν γίνονται
δεκτές οι τροπολογίες από τον Υπουργό, επί της ουσίας δεν γί-
νεται ανάπτυξη. Τελείωσε.

Για την «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την τροποποίηση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την Εµπορική
Ναυτιλία της 6ης Δεκεµβρίου 2001» έχει αντιρρήσεις το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδος. 

Για την «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του
Ισραήλ για τις Θαλάσσιες Μεταφορές», αντίρρηση έχει το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και έχει διατυπώσει επιφυλάξεις το
κόµµα του ΜέΡΑ25. 

Συνεπώς, τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου και µετά ο κ. Λογιάδης
από το ΜέΡΑ25.

Κυρία Μανωλάκου, θα µιλήσετε ενιαία και για τις δυο;
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σας δώσω

πέντε λεπτά, αλλά επειδή είναι δύο θα υπάρχει ανοχή, για να
εξαντλήσετε και τις δύο. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Για δέκα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Το ερώτηµα που τίθεται είναι: «Γίνονται θαλάσσιες µεταφορές

µε το Ισραήλ;». Βεβαίως, δραστηριοποιούνται λίγες εταιρείες. Τι
καινούργιο φέρνει αυτή η συµφωνία; Προφανώς, φαίνεται να δη-
µιουργείται µια πιο συχνή και σταθερή θαλάσσια γραµµή εκφόρ-
τωσης φορτίου ή και αποβίβασης επιβατών ή και προοπτικά,
όπως είπε και ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή, στο πλαίσιο
της ναυτιλιακής συνεργασίας µπορεί να υπάρξει και ενεργειακή
συµφωνία µεταφοράς. 

Η αλήθεια είναι ότι υπάρχει σωρεία συµφωνιών, αφού και η
σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όπως και η προ-
ηγούµενη του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και άλλα αστικά κόµµατα, έχουν
αναγορεύσει το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ σε στρατηγικό
σύµµαχο της χώρας, αναβαθµίζοντας τις πολιτικές, τις οικονοµι-
κές, τις στρατιωτικές σχέσεις Ελλάδας-Ισραήλ. Το ξεκαθαρίζω,
γιατί είναι ένα κράτος που για πενήντα τρία χρόνια κατέχει πα-
λαιστινιακά εδάφη, φυλακίζει και δολοφονεί ακόµα και παιδιά,
ετοιµάζεται να προσαρτήσει παλαιστινιακή γη και έχει τα όπλα
του στραµµένα σε χώρες της Μέσης Ανατολής. 

Ακριβώς γι’ αυτό απαιτούµε να υλοποιηθεί η οµόφωνη από-
φαση που πάρθηκε στη Βουλή, στις 22 Δεκέµβρη του 2015, για
αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους. Ωστόσο, καµµία κυ-
βέρνηση δεν θέλει να το υλοποιήσει, για να µη θίξει τα ισραηλινά
κεφάλαια, µε τα οποία στήνει γέφυρες για µπίζνες. 

Δεν είναι τυχαίο ότι τον περασµένο Μάιο, σε δηµόσια διαδι-
κτυακή συζήτηση, ο Ισραηλινός πρέσβης αναγνώρισε στην κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ότι έκανε τη µεγαλύτερη πρόοδο στις διµερείς
σχέσεις και τόνισε ότι πρέπει να συνεχιστούν και να ετοιµάζεται
και το επόµενο βήµα, που όπως είπε, αντανακλά τις γεωστρατη-
γικές πραγµατικότητες στην περιοχή. Γι’ αυτό, η επιτάχυνση των
επικίνδυνων για τους λαούς αµερικανονατοϊκών σχεδιασµών
στην ευρύτερη περιοχή και τα οφέλη, που θα προκύψουν θα είναι
για τους εγχώριους οµίλους, που προσδοκούν µερτικό από τη
λεία και κυρίως των ενεργειακών πηγών και µεταφορών. Αυτό
υλοποιεί και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε την αµέρι-
στη υποστήριξη βεβαίως, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ,
προωθώντας για κύρωση τη συµφωνία µεταξύ Κυβερνήσεων Ελ-
λάδας και Ισραήλ. 

Θα τοποθετηθούµε ταυτόχρονα, βεβαίως, και για την επικύ-
ρωση της ναυτιλιακής συµφωνίας Ελλάδας - Ρωσικής Οµοσπον-
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δίας, ως προς τις διατάξεις για τα αποδεικτικά ταυτότητας των
ναυτεργατών, γιατί αυτές οι συµφωνίες έχουν το κοινό ότι τίποτε
δεν γράφεται, δεν αναφέρεται για τα δικαιώµατα των ναυτεργα-
τών και των ναυτικών συνολικά. Όλα αυτά έρχονται να προστε-
θούν στη σωρεία συµφωνιών που έχουν συνυπογράψει οι
ελληνικές κυβερνήσεις µε τις κυβερνήσεις άλλων χωρών, µε κρι-
τήριο την ένταση της εκµετάλλευσης των ναυτεργατών για την
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της κερδοφορίας του εφοπλι-
στικού κεφαλαίου. 

Γι’ αυτό δίνετε όλο και νέα προνόµια και φοροαπαλλαγές αξιο-
ποίησης λιµενικών υποδοµών της χώρας για την προώθηση της
αστικής τάξης, για την ανάδειξη της χώρας σε διαµετακοµιστικό
κόµβο µεταφοράς εµπορευµάτων, για την αύξηση της συµµετο-
χής της ελληνόκτητης ναυτιλίας στη διακίνηση του παγκόσµιου
εµπορίου, συµφωνίες που φέρνουν έντονο το στοιχείο όξυνσης
των ενδοϊµπεριαλιστικών ανταγωνισµών ΗΠΑ - Ευρωπαϊκής Ένω-
σης - ΝΑΤΟ από τη µια και από την άλλη Ρωσίας - Κίνας. 

Βεβαίως, γι’ αυτούς τους λόγους εµείς θα καταψηφίσουµε,
αλλά ταυτόχρονα θεωρούµε και δηµαγωγικές τις κυβερνητικές
δηλώσεις ότι τέτοιες συµφωνίες αντανακλούν πλήρως τις πάγιες
ναυτιλιακές προτεραιότητες της χώρας, που µεταξύ άλλων θέ-
τουν στο επίκεντρο την προστασία του ελληνικού πλοίου και δι-
ευκολύνουν την κινητικότητα των ναυτικών µας µεταξύ των
συµβαλλόµενων χωρών. Το θεωρούµε πρόκληση σε ό,τι αναφέ-
ρεται για τους ναυτικούς, γιατί χιλιάδες είναι οι εγκλωβισµένοι
ναυτεργάτες στα καράβια, που δουλεύουν σε συνθήκες γαλέρας
και διασποράς της πανδηµίας µε τραγικές συνέπειες, θανατη-
φόρα ατυχήµατα, τραυµατισµούς και επαγγελµατικές ασθένειες,
προκειµένου να εξασφαλίζονται αµύθητα κέρδη για τους εφο-
πλιστές, ακόµα και σε συνθήκες καπιταλιστικής κρίσης στην πον-
τοπόρο ναυτιλία. 

Με αυτήν την έννοια, κανένα µέτρο δεν λαµβάνεται σε αυτές
τις δύο συµφωνίες, έστω για την ανακούφιση των ναυτεργατών.
Το αντίθετο µάλιστα, η Κυβέρνηση κατ’ απαίτηση των εφοπλι-
στών, µε απαράδεκτη τροπολογία που αιφνιδιαστικά κατέθεσε
τέλη Ιούλη, κατάργησε τη συλλογική σύµβαση εργασίας των πον-
τοπόρων σε ειδικότητες πληρωµάτων, καθώς και ανθυποπλοιάρ-
χου και τρίτου µηχανικού, εφαρµόζοντας τα άθλια µισθολόγια
της ITF. Εξέλιξη που σηµατοδοτεί σαρωτικές αλλαγές σε βάρος
ναυτεργατών σε όλες τις κατηγορίες πλοίων, αφού η εργοδοσία
έχει στη φαρέτρα της πληθώρα αντεργατικών νόµων από τις κυ-
βερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, για τις ενώσεις
προσώπων στην ακτοπλοΐα.

Στον ίδιο αντεργατικό νόµο, τον 4714/2020, δίνετε το δικαίωµα
στους εφοπλιστές τα ποντοπόρα µε ελληνική σηµαία, ακόµα και
για τη θέση του πρώτου πλοιάρχου να ναυτολογείται ναυτεργά-
της µε ατοµική σύµβαση και όχι µε την αντίστοιχη ελληνική κλα-
δική σύµβαση εργασίας και δηµόσια κοινωνική ασφάλιση. 

Στην κύρωση σηµειώνεται ότι θα ισχύουν οι διεθνώς κρατού-
σες αρχές και συµβάσεις, όροι και συνθήκες δουλειάς µε βάση
τα διεθνώς κρατούντα, δηλαδή τα µισθολόγια πείνας που υπο-
γράφουν η εργοδοτική διεθνή οµοσπονδία µε τα εργοδοτικά τσι-
ράκια των εφοπλιστών στην ΠΝΟ. Είναι χαρακτηριστικό αυτό
που αναφέρεται στο άρθρο 3 της Συµφωνίας Ελληνικής Κυβέρ-
νησης και Ισραήλ, βαπτίζοντας το κρέας ψάρι για την προώθηση
των συµφερόντων των επαγγελµατικών οµίλων. Λέει ότι δεν
εφαρµόζεται στην ακτοπλοΐα, όπως αυτή ορίζεται από τη σχετική
εθνική νοµοθεσία, όταν ένα πλοίο οποιουδήποτε συµβαλλόµενου
µέρους αποπλέει από ένα λιµάνι σε κάποιο άλλο, εντός της επι-
κράτειας του άλλου συµβαλλόµενου µέρους, µε σκοπό την εκ-
φόρτωση φορτίου ή επιβίβαση επιβατών. Τελικά, αυτό δεν είναι
ακτοπλοΐα; Είναι. 

Επίσης, το υποβαλλόµενο προς κύρωση πρωτόκολλο µε τη
ρωσική οµοσπονδία αναφέρει ρητά ότι συνιστά βελτίωση των
διαδικασιών αναγνώρισης των εγγράφων ταυτότητας των ναυτι-
κών, στη βάση υφιστάµενου και επωφελούς για τα ελληνικά ναυ-
τιλιακά συµφέροντα, θεσµικού πλαισίου συνεργασίας. Όλα για
τη µεγιστοποίηση του κέρδους του εφοπλιστικού κεφαλαίου. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν. Ταυτόχρονα, όµως, χαιρετίζουµε τη
σηµερινή προειδοποιητική απεργία στα καράβια, στο λιµάνι του
Πειραιά και θεωρούµε δίκαια τα αιτήµατα των ναυτεργατών που

παλεύουν για ανανέωση συλλογικής σύµβασης µε αυξήσεις, µε
υποχρεωτική δηµόσια ασφάλιση για όλους τους ναυτεργάτες -
από όποια χώρα και αν προέρχονται- µε υπεράσπιση των συνδι-
καλιστικών ελευθεριών και δικαιωµάτων, µε την κατάργηση όλων
των αντεργατικών διατάξεων πράξεων νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, που προστέθηκαν και από τους προηγούµενους για χτύ-
πηµα συµβάσεων, µισθών, δικαιωµάτων, σε συνθήκες πανδηµίας,
πλήρης σταθερή εργασία µε µείωση του εργάσιµου χρόνου και
προσαρµογή των οργανικών θέσεων στις αυξηµένες ανάγκες
των πλοίων και ουσιαστική προστασία των ανέργων. 

Βεβαίως, οι απεργοί έχουν φωνή και κάτω από τη µάσκα. Μη
βιαστείτε να συκοφαντήσετε τους απεργούς, όπως κάνετε µε
τους µαθητές, γιατί παλεύουν και διεκδικούν προστασία της
υγείας τους στα σχολεία µε µορφωτικά δικαιώµατα. Οι µαθητές
σήµερα είναι στους δρόµους και είναι σωστό το σύνθηµά τους
στη συγκέντρωση που έχουν τώρα στα Προπύλαια. Η µάσκα δεν
είναι η µόνη προστασία, δώστε λεφτά για την παιδεία, αλλά και
για τους εργαζόµενους. 

Καταψηφίζουµε και τις δύο κυρώσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε την

κ. Μανωλάκου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λογιάδης από το ΜέΡΑ25. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, θα

ήθελα, ως Βουλευτής, από την Κρήτη να υπενθυµίσω ότι σαν σή-
µερα 24 Σεπτεµβρίου 1908, οι Κρήτες κήρυξαν την ένωση µε την
Ελλάδα. 

Πάµε τώρα στο σχέδιο νόµου µε το Ισραήλ. Η εν λόγω συµ-
φωνία έχει υπογραφεί το 2017 και εντάσσεται στη γενικότερη
στρατηγική προώθηση διµερών συµφωνιών για τη ναυτιλία.
Εξάλλου, τον Ιούνιο κυρώθηκε άλλη µια συµφωνία µε το Μαρόκο.
Να θυµίσω ότι είχε υπερψηφιστεί από το ΜέΡΑ25 και όλα τα κόµ-
µατα, εκτός από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και την Ελ-
ληνική Λύση. Η συµφωνία έχει 20 άρθρα και αντιµετωπίζει µια
σειρά ζητηµάτων πρόσβασης, φορολογικά, τεχνικής βοήθειας,
κ.ο.κ.. 

Το κράτος του Ισραήλ, περικυκλωµένο πάντα κι αυτό από αν-
τίπαλες δυνάµεις έχει ως διέξοδο προς τη Δύση, την Ελλάδα και
την Κύπρο. Ο τρόπος λειτουργίας του κράτους του Ισραήλ θα
µπορούσε να αποτελέσει παράδειγµα χώρας, που είναι αυτάρ-
κης στον πρωτογενή, δευτερογενή και τριτογενή τοµέα. 

Εµείς ως ΜέΡΑ25 στηρίζουµε ξεκάθαρες και µε αµοιβαίο συµ-
φέρον συµφωνίες και συνεργασίες. Το εν λόγω, όµως, σχέδιο
νόµου θεωρούµε ότι είναι οµιχλώδες και όχι απολύτως ξεκά-
θαρο. Γι’ αυτόν τον λόγο, αλλά και λόγω του εναγκαλισµού Ελ-
λάδος Ισραήλ τα τελευταία χρόνια σε διάφορα επίπεδα, κυρίως,
εξορύξεις και άµυνα, η συγκεκριµένη, κατά τα άλλα, σύµβαση,
κρίνεται µε επιφυλακτικότητα από εµάς για το ποιους σκοπούς
εν τέλει θέλει να εξυπηρετήσει και για αυτόν τον λόγο ψηφίζουµε
«παρών». 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, κ. Ιωάννης

Πλακιωτάκης, έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου, µε αφορµή τη σηµερινή µέρα -παγ-

κόσµια µέρα ναυτιλίας- να πω ότι αφιερώνεται η συγκεκριµένη
µέρα από τον διεθνή ναυτιλιακό οργανισµό -ένας εορτασµός που
καθιερώθηκε από το 1978, µε στόχο την υπενθύµιση της σηµα-
σίας του έργου του οργανισµού- στην αναβάθµιση της ναυτιλίας,
της ασφάλειας, της ναυσιπλοΐας, της ασφάλειας στη θάλασσα,
αλλά και της προστασίας του θαλασσίου περιβάλλοντος. 

Κεντρικό θέµα της παγκόσµιας ηµέρας ναυτιλίας είναι η βιώ-
σιµη ναυτιλία, για ένα βιώσιµο πλανήτη. Η επιλογή του θέµατος,
αντιλαµβάνεστε όλοι, ότι αναδεικνύει την έµπρακτη δέσµευση,
το IMO, στους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών, όπως αυτοί αποτυπώθηκαν στην ατζέντα 2030
για τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Με πρωτοβουλίες, λοιπόν, του IMO, τις οποίες η Ελλάδα στη-
ρίζει πλήρως, η διεθνής ναυτιλία κατέστη από τις πρώτες βιοµη-
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χανίες σε παγκόσµιο επίπεδο, που υιοθέτησαν και εφαρµόζουν
αυστηρά τα περιβαλλοντικά µέτρα. Ορόσηµο, βέβαια, αυτής της
προσπάθειας αποτελεί η υιοθέτηση της αρχικής στρατηγικής του
IMO, για τη µείωση των εκποµπών αερίου του θερµοκηπίου από
τα πλοία και εφαρµογή του 0,50% ως ανώτατου ορίου περιεκτι-
κότητας του θείου στα καύσιµα των πλοίων. 

Είναι επιτακτική η ανάγκη να εργαστούµε όλοι µαζί, έχοντας
ως βασικό στρατηγικό στόχο την περαιτέρω ανάδειξη της πρω-
τοκαθεδρίας του IMO στη διαµόρφωση του θεσµικού πλαισίου,
που θα εγγυάται την οµαλή λειτουργία της διεθνούς ναυτιλίας
και του παγκοσµίου εµπορίου, µε βιώσιµο και αποδοτικό τρόπο
και υψηλό αίσθηµα ευθύνης για την προστασία του περιβάλλον-
τος. Αυτό αποτελεί χρέος όλων µας, αλλά κυρίως αποτελεί
χρέος µας προς τις µελλοντικές γενιές. 

Τώρα, ως προς τις δύο συµφωνίες, τις οποίες είχε φέρει η
προηγούµενη κυβέρνηση. Η πρώτη µε τη ρωσική οµοσπονδία
αποτελεί στην ουσία µια τεχνική προσαρµογή, λόγω εξέλιξης στο
Διεθνές Δίκαιο και αφορά βέβαια, τα έντυπα ταυτότητας των ναυ-
τικών. Η δεύτερη αφορά µια πλήρη ναυτιλιακή συνεργασία µε το
Ισραήλ και βεβαίως, όπως και η πρώτη συµφωνία, διασφαλίζον-
ται πλήρως τα ναυτιλιακά συµφέροντα της χώρας. Διασφαλίζεται
νοµική ασφάλεια, σταθερότητα, δραστηριοποίηση των όρων του
ελληνόκτητου και ελληνικού πλοίου και βεβαίως διασφαλίζονται
και τα δικαιώµατα των ναυτικών  µας. 

Αντιλαµβάνεται κανείς ότι η επικαιροποίηση σε τεχνικό επί-
πεδο της τεχνικής συµφωνίας µε τη ρωσική οµοσπονδία προσφέ-
ρει πρόσβαση σε µια πολύ µεγάλη ναυτιλιακή αγορά, µε
δεδοµένο ότι η Ρωσία είναι µια από τις πρώτες χώρες σε παγκό-
σµιο επίπεδο παραγωγής πετρελαίου και LNG.  Αντιλαµβανόµα-
στε, λοιπόν, όλοι ότι επειδή ακριβώς η Ελλάδα διαθέτει τέτοιου
είδους εξειδικευµένα πλοία, µπορεί να χρησιµοποιηθεί προς όφε-
λος του εξωτερικού εµπορίου της Ρωσίας.

Επίσης, αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι η διεθνής συµ-
φωνία µε το Ισραήλ -φέτος µάλιστα, συµπληρώνονται τριάντα
χρόνια από την εγκαθίδρυση των διπλωµατικών σχέσεων µε το
Ισραήλ- σίγουρα εµβαθύνει ακόµα περισσότερο τη στρατηγική
συνεργασία µεταξύ των δύο χωρών. Επίσης, συµβάλλει στην
ευηµερία αλλά και την περιφερειακή σταθερότητα, κάτι που επι-
βεβαιώθηκε και από την πρόσφατη συνάντηση των δύο Πρωθυ-
πουργών, του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη και του κ. Νετανιάχου τον
Ιούνιο. 

Αντιλαµβάνεστε ότι επειδή αναµένεται να προκύψουν ανάγκες
για τη µεταφορά ενεργειακών πόρων από και µέσω Ισραήλ,
θεωρώ ότι µε την προς κύρωση συµφωνία παρέχεται ένα πλήρες
θεσµικό πλαίσιο και ένα σηµαντικό εργαλείο για την εµβάθυνση
της συνεργασίας µεταξύ των δύο χωρών και στον τοµέα της
ενέργειας. 

Άρα, αυτό που θέλω να κρατήσουµε όλοι είναι ότι η ναυτιλία,
η οποία αποτελεί το µεγάλο στρατηγικό όπλο αυτής της χώρας,
µπορεί να λειτουργήσει ως µηχανισµός διεύρυνσης και άλλων
οικονοµικών δραστηριοτήτων µε άλλα κράτη. 

Τέλος, αυτό που επίσης θέλω να τονίσω είναι ότι τα λιµάνια
µας, µε αφορµή βεβαίως και τη ναυτιλιακή συνεργασία µε το Ισ-
ραήλ, µπορούν να λειτουργήσουν ως κόµβοι διαµετακοµιστικού
εµπορίου και η Κυβέρνησή µας ήδη έχει αναλάβει σηµαντικές
πρωτοβουλίες ως προς την αξιοποίηση των µεγάλων περιφερει-
ακών λιµένων της χώρας. 

Επιπλέον -ολοκληρώνω µε αυτό- θέλω, κυρία συνάδελφε, για
ακόµα µία φορά να τονίσω ότι οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
πήραµε στα τέλη Ιουλίου αφορούν την ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας του ελληνικού νηολογίου, τη δηµιουργία κινήτρων για
αύξηση της απασχόλησης στα ελληνικά πλοία. Αφορούν και µόνο

την ποντοπόρο ναυτιλία. Θέλω να το ξεκαθαρίσω αυτό. Δεν αφο-
ρούν την ακτοπλοΐα. Σας τόνισα και στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής ότι η παρουσία, η απασχόληση των Ελλήνων ναυτικών
τα τελευταία τριάντα χρόνια έχει µειωθεί δραµατικά. Σας ανέ-
φερα ότι τη δεκαετία του ‘70 οι Έλληνες ναυτικοί ήταν περίπου
ογδόντα χιλιάδες. Σήµερα είναι δεκαοκτώ χιλιάδες. Άρα, κυρία
συνάδελφε, κάτι δεν πήγε καλά. Αυτό προσπαθούµε να αλλά-
ξουµε. Γι’ αυτό παίρνουµε τις συγκεκριµένες πρωτοβουλίες. 

Θέλουµε να δώσουµε κίνητρα στον νέο άνεργο αυτής της
χώρας να βρει απασχόληση στην ποντοπόρο ναυτιλία, να δηµι-
ουργήσουµε κίνητρα να απασχοληθούν τα νέα παιδιά αυτής της
χώρας. Μη µου πείτε για µισθούς γαλέρας, διότι µιλάµε για µι-
σθούς χιλίων οκτακοσίων δολαρίων και δύο χιλιάδων δολαρίων.
Πείτε µου εσείς άλλους ανθρώπους στη στεριά που έχουν αυ-
τούς τους µισθούς. Σας προκαλώ γι’ αυτό.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εκατόν δέκα ώρες υπερωρία τον
µήνα …

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Πριν µιλήσετε για µισθούς γαλέρας, πριν µιλή-
σετε για δικαιώµατα ναυτεργατών, βοηθήστε κι εσείς, έτσι ώστε
να λύσουµε ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα, αυτό της απασχόλησης
των νέων άνεργων Ελληνόπουλων. Θέλουµε να τους δώσουµε
τα κίνητρα, να ενισχύσουµε την ελληνική σηµαία, να ενισχύσουµε
την ανταγωνιστικότητα του ελληνικού νηολογίου και νοµίζω ότι
σε αυτήν την προσπάθεια θα πρέπει να είµαστε όλες και όλοι
µαζί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία επί της αρχής, των
άρθρων, της τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση
του Πρωτοκόλλου για την τροποποίηση της Συµφωνίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την Εµπορική Ναυτιλία της
6ης Δεκεµβρίου 2001».

Επίσης, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για τις Θαλάσσιες
Μεταφορές».

Η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την τροπο-
ποίηση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για
την Εµπορική Ναυτιλία της 6ης Δεκεµβρίου 2001».

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

18864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την τροποποίηση της Συµφω-
νίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την Εµπορική

Ναυτιλία της 6ης Δεκεµβρίου 2001

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής:
«Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την τροποποίηση της Συµφωνίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την Εµπορική Ναυτιλία
της 6ης Δεκεµβρίου 2001» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την τροποποίηση της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την Εµπο-
ρική Ναυτιλία της 6ης Δεκεµβρίου 2001

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο για την τροποποίηση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την Εµπορική
Ναυτιλία της 6ης Δεκεµβρίου 2001, που υπογράφηκε στη Θεσ-
σαλονίκη στις 19 Απριλίου 2019, το πρωτότυπο κείµενο του
οποίου στην ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:

18866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που
κυρώνεται σύµφωνα µε το άρθρο 3 αυτού.

Αθήνα,.................................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε
στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Ισραήλ για τις
Θαλάσσιες Μεταφορές».

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ 

5. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ».



Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ

για τις Θαλάσσιες Μεταφορές

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

18872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής:
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για
τις Θαλάσσιες Μεταφορές» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισ-
ραήλ για τις Θαλάσσιες Μεταφορές 

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που προβλέπει η παρ. 1 του άρ-
θρου 28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους
του Ισραήλ για τις Θαλάσσιες Μεταφορές, που υπεγράφη στον
Πειραιά στις 13 Μαρτίου 2017, το κείµενο της οποίας σε πρωτό-
τυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:
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18874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του
άρθρου 20 αυτής.

Αθήνα,............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε
τώρα στην τρίτη κύρωση. 

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ
του Υπουργείου Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Διαχείρισης Υδάτων της Δη-
µοκρατίας της Αλβανίας για συνεργασία στον τοµέα της γεωρ-
γίας».

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και η Ελληνική Λύση έχουν
ψηφίσει «κατά». Θα δοθεί συνεπώς ο λόγος στην κ. Μανωλάκου,
στον κ. Λογιάδη και στον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εσείς θα µιλή-
σετε; Επειδή όµως θα µιλήσει και ο Πρόεδρος ο χρόνος θα συν-
τµηθεί.

Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μπορούν δύο κράτη να συνά-

πτουν συµφωνίες για την αγροτική παραγωγή και µεταποίηση;
Φυσικά και µπορούν. Με όρους όµως και προϋποθέσεις που διέ-
πουν την αγροτική τους πολιτική. Ποια είναι η νοµοθεσία στη
χώρα µας; Σχεδόν στο σύνολό της είναι οι κανονισµοί και οι οδη-
γίες της ευρωκοινοτικής αγροτικής παραγωγής. Παραδείγµατος
χάριν, όταν θέλουµε να κάνουµε εισαγωγή πιστοποιηµένου σπό-
ρου από τρίτη χώρα, βάζουµε υποχρεωτικά όρους παραγωγής
και πιστοποίησης, σύµφωνα µε τον αντίστοιχο τεχνικό κανονισµό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ή όταν εισάγουµε φυτικά ή ζωικά προ-
ϊόντα από τρίτες χώρες, πρέπει να συνοδεύονται µε πιστοποι-
ητικά φυτοϋγείας για ασθένειες σύµφωνα µε τις ντιρεκτίβες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που φυσικά έχουν περάσει στο Εθνικό Δί-
καιο. Γι’ αυτό συχνά λέµε ότι δεν υπάρχει εθνική αγροτική πολι-
τική, αλλά Κοινή Αγροτική Πολιτική, η ΚΑΠ, απ’ αυτό που θα
παράγεις µέχρι αυτό που θα µεταποιήσεις ή θα συσκευάσεις ή
θα εισάγεις.

Γιατί; Γιατί υπάρχει η ενιαία αγορά και τα προϊόντα, τα κεφά-
λαια, τα αγαθά κυκλοφορούν χωρίς διασυνοριακούς ελέγχους.
Αντίθετα βέβαια δεν επιτρέπεται να κυκλοφορούν οι πρόσφυγες,
που η Συνθήκη του Δουβλίνου και η συµφωνία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης - Τουρκίας τους φυλακίζει στα ελληνικά νησιά, καταπα-
τώντας και τα δικαιώµατά τους.

Ερχόµαστε λοιπόν στο µνηµόνιο συνεργασίας µε την Αλβανία
στον αγροτικό τοµέα, που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015. Αντικειµενικά
λοιπόν αυτή η συνεργασία εξυπηρετεί τον στόχο ενταξιακής δια-
δικασίας της Αλβανίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού το µνηµό-
νιο περιλαµβάνει το σύνολο της αγροτικής παραγωγής και
µεταποίησης και αναφέρεται σε συγκεκριµένες πτυχές της Κοι-

νής Αγροτικής Πολιτικής, χωρίς αυτή βεβαίως να ονοµατίζεται,
αφού έχει ενσωµατωθεί στο Εθνικό Δίκαιο.

Αυτή είναι απλή λογική, δεν είναι καχυποψία. Ουσιαστικά, πρό-
κειται για µία προπαρασκευή εν όψει της ένταξης της Αλβανίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που η γεωργία της απασχολεί σηµαν-
τικό ποσοστό κι έχει διψήφιο στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν
της. Βέβαια αυτή η πορεία ένταξης έχει περάσει από πολλά κύ-
µατα, όπως και πρόσφατα στο Ευρωκοινοβούλιο που ζητά από
τις κυβερνήσεις των κρατών-µελών να µην ξεκινήσουν ενταξιακές
διαδικασίες εάν δεν έχουν εκπληρωθεί ορισµένοι όροι, όπως ο
σεβασµός εθνικών µειονοτήτων, προστασία περιουσιακών δι-
καιωµάτων, εκλογικός νόµος και πληθυσµιακή απογραφή, που
σχετίζονται µε την ελληνική µειονότητα στην Αλβανία αλλά και
άλλους όρους. 

Αυτές οι καθυστερήσεις προώθησαν και ένα σχέδιο για δηµι-
ουργία µίας µίνι Σέγκεν µε στόχο την προενταξιακή εναρµόνιση
πολιτικών και το άνοιγµα νέων αγορών για ντόπια και ξένα µονο-
πώλια µε προτροπές και ευλογίες των ιµπεριαλιστικών χωρών και
των ΗΠΑ. Οι ελληνικές κυβερνήσεις ιδρώνουν να διασφαλίσουν
στο ελληνικό κεφάλαιο µια καλή θέση µεταξύ των ξένων επενδυ-
τών στις περισσότερες χώρες των Βαλκανίων, αφού θέλουν και
έχουν υποστηρίξει την ενσωµάτωσή τους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και το ΝΑΤΟ.

Συνεπώς και αυτή η συµφωνία συµβάλλει στην τεχνογνωσία
για να τρέξουν οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις στη γείτονα
χώρα, στον αγροτικό τοµέα και ταυτόχρονα διασφαλίζουν συµ-
φέροντα της ελληνικής αστική τάξης. Αυτή είναι η συνεισφορά
του ΣΥΡΙΖΑ στους ευρωατλαντικούς σχεδιασµούς στην περιοχή
της Αλβανίας, ένα πλαίσιο στήριξης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
που στηρίζει και η σηµερινή Κυβέρνηση και τα άλλα κόµµατα. 

Αυτά τα µνηµόνια δεν πρόκειται να ευνοήσουν τους αγρότες,
αλλά το κεφάλαιο που θέλει να διεισδύσει στην Αλβανία. Οι
αγρότες χαµένοι θα βγουν καθώς είναι αυτοί που πληρώνουν το
µάρµαρο της απελευθερωµένης αγοράς και της έντασης του αν-
ταγωνισµού σαν αποτέλεσµα των διακρατικών συµφωνιών των
καπιταλιστικών κρατών.

Καταψηφίζουµε και λέµε ότι τα βάσανα και όλα όσα έχουν
υποφέρει οι λαοί των Βαλκανίων έχουν συγκεκριµένες αιτίες.
Είναι οι ιµπεριαλιστικοί ανταγωνισµοί, οι νατοϊκές επεµβάσεις, οι
αλλαγές των συνόρων, οι ξένες στρατιωτικές βάσεις, η υποκί-
νηση των εθνικισµών, η διασύνδεσή τους µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις.

Η εµπειρία δείχνει ότι καµµία ένταξη χώρας, Ευρωπαϊκή
Ένωση και ΝΑΤΟ δεν µπορεί να γίνει σε όφελος του λαού. Αντί-
θετα, υπαγορεύονται από τα συµφέροντα των µεγάλων µονοπω-
λιακών οµίλων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Μανωλάκου.

Τον λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσουµε µε το ότι ψηφί-

ζουµε πάντοτε τα σχέδια νόµου ή τις συµφωνίες, που είναι υπέρ
της Ελλάδας, ενώ καταψηφίζουµε όλα τα άλλα. 

Για παράδειγµα, ψηφίσαµε τη συµφωνία µε τη Ρωσία, επειδή
θεωρούµε πως είναι θετική για την Ελλάδα, ελπίζοντας να αρθεί
το καθεστώς των κυρώσεων, έτσι ώστε να υπάρξει εξοµάλυνση
των σχέσεων µας και καλύτερες εµπορικές σχέσεις, ενώ θα είναι
επιπλέον προς όφελός µας γεωπολιτικά.

Ψηφίσαµε επίσης «υπέρ» στη συµφωνία µε το Ισραήλ, ευχό-
µενοι να έχει γίνει κατανοητό το ότι η ελληνική ναυτιλία αποτελεί
ένα µεγάλο πλεονέκτηµα της χώρας µας και γεωπολιτικά, το
οποίο δυστυχώς δεν εκµεταλλευόµαστε όσο πρέπει.

Αφού αναλύσαµε, δε, τα οικονοµικά στοιχεία και των δύο
χωρών στην επιτροπή, αναφέραµε πως είναι σταθερή και πάγια
η θέση µας για συνεργασία µε το Ισραήλ. Υποδείξαµε βέβαια στη
συµφωνία κάποιες προβληµατικές διατάξεις που πρέπει να διορ-
θωθούν, αλλά η συνεργασία µε το Ισραήλ σε όλους τους τοµείς
κρίνεται πως είναι προς όφελος της χώρας µας.

Όσον αφορά τη συµφωνία µε την Αλβανία, αφού αναλύσαµε
επίσης τα οικονοµικά της στοιχεία, είπαµε πως είναι καλύτερα να
ασχοληθεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε τα πολύ σο-
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βαρά προβλήµατα που έχουµε στον πρωτογενή τοµέα, παρά µε
τέτοια ανούσια θέµατα. Αφού τονίσαµε πως η Ευρωπαϊκή Ένωση
στο πρόγραµµα ένταξης της Αλβανίας αναφέρει τα προβλήµατα
υστέρησης του αγροτικού της τοµέα, τεκµηριώσαµε πως η συµ-
φωνία εξυπηρετεί σχεδόν εξολοκλήρου την Αλβανία και καθόλου
την Ελλάδα, αφού η χώρα θέλει αφ’ ενός µεν να ωφεληθεί από
τη δική µας τεχνογνωσία, αφ’ ετέρου να έχει πρόσβαση στα προ-
γράµµατα και στη χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µέσω της Ελλάδας.

Εκτός αυτού, είπαµε πως το οργανωµένο έγκληµα στην Αλβα-
νία διαδραµατίζει µεγάλο ρόλο στη διακίνηση ναρκωτικών µε ση-
µαντική εγχώρια παραγωγή κάνναβης, ενώ συνεργάζεται σε
αυτούς τους τοµείς µε την Τουρκία ανταλλάσσοντας κάνναβη µε
ηρωίνη, όπως επίσης σε άλλες παράνοµες δραστηριότητες, από
το εµπόριο όπλων ως τη µεταφορά και διακίνηση ναρκωτικών
στην Ευρώπη. Είναι, δε, τέτοια η έκταση του φαινοµένου που η
Αλβανία αποκαλείται ευρέως ως η «Κολοµβία της Ευρώπης» ή
«ναρκοκράτος», ενώ εκτιµάται πως µόνο η κάνναβη δηµιουργεί
περί τα 4 δισεκατοµµύρια δολάρια ΑΕΠ ή το 25% περίπου του
συνολικού ΑΕΠ της χώρας. Είναι δυνατή, λοιπόν, η συνεργασία
µας µε ένα τέτοιο καθεστώς;

Συνεχίσαµε µε το ότι η Ελλάδα είναι ο δεύτερος µεγαλύτερος
επενδυτής στην Αλβανία, αν και για πολλά χρόνια ήταν ο πρώτος,
ενώ εκτιµάται ότι περισσότερες από εκατό εταιρείες ελληνικών
και οµογενειακών συµφερόντων δραστηριοποιούνται σήµερα
στην αλβανική αγορά.

Είναι, δε, γνωστό πως η ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα απο-
τελεί υψηλή προτεραιότητα της αλβανικής κυβέρνησης, ενώ
σύµφωνα µε την έκθεση της πρεσβείας µας στην Αλβανία -την
οποία φυσικά διαβάσαµε- ο αγροτικός τοµέας της υποφέρει από
σηµαντικές δοµικές αδυναµίες τις οποίες αναλύσαµε µία προς
µία στην επιτροπή.

Τέλος, σηµειώσαµε πως η Αλβανία έχει ήδη συνάψει σχέσεις
συνεργασίας στον αγροτικό τοµέα µε την Τουρκία από το 2014,
ενώ έχει δηµιουργηθεί ένας κοινός οργανισµός των δύο χωρών,
υπενθυµίζοντας πως η Τουρκία έχει εγκαταστήσει στην Αλβανία
µια ναυτική βάση στο πλαίσιο των προσπαθειών της να διεισδύ-
σει σε όλα τα κράτη των Βαλκανίων.

Ο βασικός λόγος, όµως, που καταψηφίσαµε τη συµφωνία,
χωρίς να υποτιµά βέβαια τους υπόλοιπους, είναι πρώτον, το ζή-
τηµα της οριοθέτησης των θαλασσίων ζωνών, δεύτερον -και ση-
µαντικότερο- της παραβίασης των δικαιωµάτων της ελληνικής
µειονότητας από τις αλβανικές αρχές και τρίτον της επιχειρού-
µενης ζεύξης της Αλβανίας στο άρµα της τουρκικής αµυντικής
πολιτικής που επιδιώκει την στρατηγική περικύκλωση της Ελλά-
δας, ναρκοθετώντας εκ των πραγµάτων οποιαδήποτε προσπά-
θεια ανάπτυξης των ελληνοαλβανικών σχέσεων, όχι µόνο στον
τοµέα της γεωργίας, αλλά φυσικά σε όλους τους άλλους τοµείς.

Παρά το ότι πρόκειται για µια ανούσια συµφωνία, αδιάφορη,
τεθήκαµε κατά, όπως θα κάνουµε σε κάθε άλλη, εάν δεν επιλυ-
θούν προηγουµένως τα βασικά προβλήµατα που αναφέραµε,
ιδίως όσον αφορά την κατάσχεση των περιουσιών των Ελλήνων
και την τροµοκρατία τους από την κυβέρνηση της Αλβανίας.

Προφανώς δεν έχουµε απολύτως τίποτα εναντίον των πολιτών
της, τους οποίους άλλωστε φιλοξενούµε χρόνια στην Ελλάδα,
παρέχοντας τους θέσεις εργασίας, κοινωνική περίθαλψη και όλα
τα υπόλοιπα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Βιλιάρδο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής λύσης, ο κ. Βε-
λόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, ξεκινώντας, να παρακαλέσω την Κυβέρνηση να µην
φέρνει νοµοσχέδια fast track. Έµαθα πριν από λίγο ότι ήρθε η προ-
σπάθειά της Κυβέρνησης µε την θεοµηνία στην Καρδίτσα να επου-
λώσει τις πληγές, αλλά ο τρόπος µε τον οποίο γίνονται και
εµβόλιµα περνούν πράγµατα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε
τον «Ιανό», πρέπει να τους κάνει προσεκτικότερους. Θα τα δούµε

τη Δευτέρα όλα αυτά, γιατί περνάνε και διαφηµίσεις µέσα και δια-
φηµιστικές δαπάνες και διάφορα πράγµατα περίεργα. Μετά αναγ-
κάζουν εµάς να καταψηφίζουµε, να ψηφίζουµε «παρών» και να
ενίσταται ο κ. Βιλιάρδος, γιατί το «παρών» δεν είναι ψήφος. Όταν,
όµως, µεταξύ του καλού βάζεις και το κακό έχεις πρόβληµα στο
να ψηφίσεις «ναι» ή «όχι» και εδώ πλέον πρέπει να είµαστε προσε-
κτικοί.

Πάµε τώρα στην ουσία. Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, Αλβανία. Μας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για την
αγροτική συνεργασία κ.λπ.. Ξέρετε, οι διεθνείς σχέσεις διέπονται
όχι από την καλή διάθεση µιας πλευράς, αλλά από την αµοιβαι-
ότητα που θα πρέπει να έχουν οι δύο πλευρές. Εγώ ρωτώ τον συγ-
κεκριµένο Υπουργό -γιατί είναι και για φίλος από τα παλιά- κατά
πόσον αυτή η χώρα είναι φιλική µε την Ελλάδα. Δεν είναι.

Δεν θα µιλήσω για τον ανελέητο διωγµό των Βορειοηπειρωτών.
Δεν θα µιλήσω για τις δηµεύσεις των περιουσιών των Βορειοηπει-
ρωτών. Δεν θα πω για τους παράνοµους εποικισµούς που γίνονται
στο νότιο τµήµα της Αλβανίας, τη Βόρειο Ήπειρο µας. Δεν θα πω
για την παράνοµη οικειοποίηση περιουσιών στους Αγίους Σαράντα
και σε άλλες περιοχές. Δεν θα µιλήσω για τις δολοφονίες του Αρι-
στοτέλη Γκούµα και του Κατσίφα. Δεν θα πω και την παραβίαση
του πρωτοκόλλου της Κέρκυρας και της Φλωρεντίας. Δεν θα πω
επίσης για την υπογραφή στρατιωτικών σχέσεων µεταξύ Τουρκίας
και Αλβανίας.

Ρωτώ τον Υπουργό, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας: Τι
χρείαν έχοµε να βιαστούµε να συνεργαστούµε µε ένα τέτοιο κρά-
τος; Η Αλβανία έχει όντως αξιόλογη -εγώ διαφωνώ µε τον κ. Βι-
λιάρδο- αγροτική παραγωγή, αλλά έχει µόνο καλλιέργειες, χασίς.
Είναι ειδικοί στην τέχνη αυτή. Έχουν πρωτογενή τοµέα ιδιαίτερα
καλό στο χασίς. Ποιος είναι ο λόγος, λοιπόν, όταν δίνει βάσεις η
Αλβανία στους Τούρκους; Ποιος είναι ο λόγος να τους χαϊδεύω
συνεχώς όταν πήγαν και δηµιούργησαν δοµή στη Βόρειο Ήπειρο
Πακιστανών ακριβώς στα σύνορα µε την Ελλάδα; Πώς εγώ να
τους πω «ελάτε να συνεργαστούµε, να συζητήσουµε» ή «να κά-
νουµε κάτι καλό»;

Να πω για το θέµα των Τσάµηδων; Να πω για τις διεκδικήσεις
που επισήµως γίνονται από Βουλευτές και Υπουργούς της Αλβα-
νίας; Να πω για το χειρότερο που έκανε στη Νέα Δηµοκρατία,
κύριε Υπουργέ η κυβέρνηση της Αλβανίας; Η Νέα Δηµοκρατία πέ-
τυχε πριν µερικά χρόνια επιτέλους να καθορίσουµε ΑΟΖ µε τους
Αλβανούς και αυτός που κυβερνά σήµερα, συγκεκριµένα ο ναρ-
κέµπορος ο Ράµα, προσέφυγε στο συνταγµατικό δικαστήριο -που
δεν έχει η χώρα µας και φωνάζουµε «κάντε συνταγµατικό δικαστή-
ριο»- και κατήργησε µια συµφωνία µεταξύ των δύο µερών για τον
καθορισµό της ΑΟΖ µεταξύ Ελλάδας και Αλβανίας. Δηλαδή, να
πάµε να δώσουµε -συµφωνώ-, να βοηθήσουµε, αλλά να δούµε και
τι κερδίζουµε εµείς.

Γιατί όπως λέει ο φίλος σας Ερντογάν -και λέω φίλος σας, όχι
δικός σας, αλλά του Πρωθυπουργού, γιατί συζητάει µαζί του-
«καζάν-καζάν» γίνονται οι δουλειές, «win-win» που λέει οι Άγγλοι.
Εδώ µόνο «καζάν» παίρνει ο ένας και φεύγει. Δεν υπάρχει «καζάν-
καζάν» και για τους δύο.

Να πω για τις αλλοιώσεις των εκλογικών αποτελεσµάτων στη
Βόρεια Ήπειρο; Να πω για την απαγόρευση των δίγλωσσων επι-
γραφών στη Βόρειο Ήπειρο που είναι υποχρεωµένοι να αναρτούν
οι Αλβανοί και τις κατεβάζουν όλες; Να πω για τη στέρηση των δι-
καιωµάτων ελεύθερης έκφρασης των Βορειοηπειρωτών; Θέλω να
πω, δηλαδή, ότι υπάρχουν τόσα πολλά πράγµατα για τα οποία θα
µπορούσα να µιλήσω. 

Εδώ, ο Πρωθυπουργός της χώρας, πριν από µερικούς µήνες,
δεσµεύτηκε στους Βορειοηπειρώτες αδελφούς µας και στους Ελ-
ληνοπόντιους να τους συνταξιοδοτήσει. Ακόµα δεν το έκανε. Θα
µου πείτε ότι υπάρχει οικονοµική δυσπραγία. Το αντιλαµβάνοµαι.
Να µην υπάρχει, όµως, οικονοµική δυσπραγία µόνο εκεί που πρέ-
πει να δώσουµε, αλλά κι εκεί που δεν πρέπει να δώσουµε. Αναφέ-
ροµαι σε συγκεκριµένα πράγµατα. 

Επίσης, σας είχα επισηµάνει και το εξής. Και εδώ, πρέπει να
είµαι ακριβοδίκαιος. Ο διευθυντής του γραφείου σας µου τηλε-
φώνησε για το «λουλούδι του Δαρβίνου», αυτό το εξαιρετικό βό-
τανο που φύεται στον Γράµµο και το οποίο κοστίζει 50.000 ευρώ
το κιλό που µπαίνουν οι Αλβανοί και το µαζεύουν. Ο διευθυντής
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του γραφείου σας ζήτησε πληροφορίες. Και είναι ο µοναδικός, ο
διευθυντής του γραφείου σας, ο οποίος έστειλε ερωτήσεις και του
τις απάντησα. Και απ’ ό,τι µαθαίνω, αρχίζει και ασχολείται σοβαρά
µε το θέµα αυτό και το Υπουργείο σας. Αυτό µε χαροποιεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµη, γιατί θέλω να ανα-
φερθώ και στα ελληνοτουρκικά. 

Ο Κέννεντυ είχε δηλώσει κάτι εξαιρετικό. Το λέω και στους κυ-
ρίους συναδέλφους: «Δεν µπορείς να διαπραγµατεύεσαι µε κράτη
ή ανθρώπους που λένε το εξής: Ό,τι είναι δικό µου είναι δικό µου.
Ό,τι είναι δικό σου είναι διαπραγµατεύσιµο». 

Αυτό κάνει σήµερα η Τουρκία. Ό,τι είναι δικό της το θεωρεί δικό
της. Και ό,τι είναι δικό µας το θεωρεί διαπραγµατεύσιµο. Ανεχό-
µαστε, δηλαδή, τουρκικές παραβιάσεις επί δεκαετίες. Ανεχόµαστε
προκλήσεις από την Τουρκία. Ανεχόµαστε εισβολή στην Κύπρο.
Και σήµερα, καθόµαστε και συζητάµε µε αυτούς τους ανθρώπους.
Και αφήνουµε µόνη την αδελφή µας Κύπρο, να βγάλει τα κάστανα
από τη φωτιά. Γιατί το κάνουµε αυτό; Πού είναι το ενιαίο αµυντικό
δόγµα; Πού είναι η συµφωνία των δύο χωρών; Για εµένα δεν είναι
δύο χώρες. Για εµένα ο Ελληνισµός δεν υπάρχει σε δύο χώρες.
Για εµένα η Κύπρος είναι Ελλάδα. Όπου υπάρχει Ελληνισµός είναι
Ελλάδα.

Μου βάζετε τον Παύλο Αποστολίδη -έτσι ακούω εγώ, τον κύριο
αυτόν τον ιδιαίτερο- ο οποίος ήταν και σύµβουλος του ΕΛΙΑΜΕΠ,
υπεύθυνος και διορισµένος στην ΕΥΠ επί Σηµίτη -πού τους βρί-
σκετε δεν µπορώ να καταλάβω- ο πρώτος που ξεκίνησε συνεργα-
σία ΕΥΠ και ΜΙΤ για θέµατα τροµοκρατίας επικεφαλής της
αποστολής στον διάλογο µε την Τουρκία. Σαν να λέτε «βάζω τον
looser να πάει να κερδίσει». Δεν γίνεται ο looser να κερδίσει. Δεν
µπορεί να κερδίσει ο άνθρωπος, γιατί έχει συγκεκριµένες απόψεις.
Και το λέω για να το καταλάβετε. Είναι ο άνθρωπος που ξεκλήρισε
όλο το PKK στην Ελλάδα και τους παρέδωσε την Τουρκία. Ο
ρόλος του Αποστολίδη στην ιστορία του Οτσαλάν δεν είναι τυχαία.
Πώς τους βάζετε αυτούς τους ανθρώπους υπεύθυνους για συζη-
τάνε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας;

Βγαίνει ο κ. Χριστοδουλίδης, ο Υπουργός Εξωτερικών της Κύ-
πρου και µας αδειάζει µε κοµψό τρόπο -εγώ θα τα έλεγα διαφο-
ρετικά- και λέει: «Θα πρέπει απλά να αναµένουµε να δεχόµαστε
τις παράνοµες αυτές ενέργειες επειδή έχει επιτευχθεί ο διάλογος
Ελλάδας-Τουρκίας;». Ο Κύπριος Υπουργός Εξωτερικών λέει για
τη Νέα Δηµοκρατία και την Κυβέρνησή σας ότι δεν µπορεί να ανέ-
χεται τις προκλήσεις των Τούρκων και τις γεωτρήσεις επειδή τα
βρήκατε εσείς µε την Τουρκία. Ξέρετε, τι σηµαίνει αυτό; Σπάσατε
µεµιάς το ενιαίο αµυντικό δόγµα, την ενιαία σύνδεση Κύπρου-Ελ-
λάδος.

Επίσης, εγώ θα ευχαριστήσω την Κύπρο για ακόµα µία φορά.
Ευχαριστώ την µικρή Κύπρο, την αδελφή µας Κύπρο, που κράτησε
όρθια την εθνική αξιοπρέπεια, την εθνική υπερηφάνεια των Ελλή-
νων µε το βέτο που έθεσε. Αυτά που έλεγαν ότι ένας είχε ιό και
ακυρώθηκε η Σύνοδος είναι παραµυθάκια. Το είχα πει από την
πρώτη στιγµή. Η «DIE WELT» το είπε σήµερα και χθες ότι ήταν πα-
ραµυθάκι. Λόγω της Κύπρου ακυρώθηκε η ιστορία. 

Πάµε λοιπόν να διαπραγµατευθούµε µε την Τουρκία χωρίς να
γνωρίζουµε τι δίνουµε. Εγώ καταγγέλλω τον Έλληνα Πρωθυ-
πουργό εδώ µέσα. Δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο. Δεν µπορείς να
συζητάς χωρίς να ξέρει ο κ. Τσίπρας, ο κ. Κουτσούµπας ή οι υπό-
λοιποι αρχηγοί. Δεν πρέπει και δεν γίνεται να συζητάς εθνικά θέ-
µατα δεκαετιών µόνος σου. Δεν πρέπει να διαπραγµατεύεσαι µε
µυστική διπλωµατία. Είναι λάθος εγκληµατικό, το οποίο δεν θα το
πληρώσει η Νέα Δηµοκρατία, αλλά θα το πληρώσουν όλοι οι Έλ-
ληνες πολίτες. 

Βέβαια, απορώ: Συζητήσεις µε τη Γερµανία κάνετε. Γιατί δεν µι-
λάτε για τις πολεµικές αποζηµιώσεις και επανορθώσεις; Κανένας
δεν µιλά εδώ µέσα, πλην του ΚΚΕ καµµιά φορά που αναφέρεται.
Για ποιο λόγο δεν µιλάµε για τις πολεµικές αποζηµιώσεις και επα-
νορθώσεις; Ήρθε εδώ ο πρέσβης των Γερµανών. Τον χειροκρό-
τησαν όλοι στη Νέα Δηµοκρατία. Σηκώθηκαν όρθιοι και
χειροκροτούσαν. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι; Του είπε κανείς ότι µας
χρωστούν 300 δισεκατοµµύρια; 

Κύριε συνάδελφε, αν δεν κάνω λάθος, ήσασταν Πρόεδρος της

Επιτροπής. Το έθεσε κανείς το θέµα του πρέσβη; Πρέσβης είναι
της Γερµανίας και ήρθε εδώ στη Βουλή. Ας το θέσουµε έστω
ακροθιγώς, όχι µε κακό τρόπο. Ας το θέσουµε µε κοµψό διπλω-
µατικό τρόπο, ότι έχουµε και µία εκκρεµότητα 300 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Γιατί δεν το συζητάµε; Γιατί συνεχώς αποφεύγουµε να
ζητάµε αυτό που δικαιούµαστε; Εγώ δεν λέω να ζητήσεις κάτι που
δεν δικαιούσαι, αλλά κάτι που δικαιούσαι. Σφάχτηκαν στον Χορ-
τιάτη, στο Δίστοµο, στα Καλάβρυτα από τους ναζιστές, φασίστες,
αυτά τα κτήνη, Έλληνες πρόγονοί µας. Έχω συγγενή που στην
πλατεία των Γιαννιτσών, που εκατόν δώδεκα άτοµα σφάχτηκαν και
που ήταν οκτώ χρονών παιδάκι. Το σκότωσαν οι Γερµανοί. Τα ξε-
χάσαµε όλα; Και εκτελούµε τις εντολές των συµφερόντων της
Γερµανίας. Εγώ δεν λέω ότι εκτελεί η Κυβέρνηση τις εντολές των
Γερµανών. Εκτελούµε, όµως, τις εντολές των συµφερόντων της
Γερµανίας που είναι συγκρουόµενες µε τις ελληνικές. Άρα κάτι
δεν κάνουµε καλά.

Εµένα ειλικρινά µε στενοχώρησε όταν είδα Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας να χειροκροτούν τον πρέσβη. Με στεναχώρησε
πολύ. Χειροκροτάς δηλαδή κάποιον που λέει τα καλά για εσένα -
το αντιλαµβάνοµαι- ή βοηθάει την εξωτερική πολιτική σου ή τα
εθνικά σου θέµατα. Πού µας βοήθησε η Γερµανία για να τον χει-
ροκροτήσουµε εµείς; Να µου πείτε τώρα πού µας βοήθησε.
Έστειλε στρατό στα σύνορα; Βοηθάει εµάς; Πού µας βοηθάει;
Μας βοηθάει στα δάνεια που µας χρωστάει, τα 300 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ υποχρεωτικό δάνειο; Πείτε µου, πού βοήθησε η Γερµα-
νία. 

Θα σας πω τι έλεγε ο Επίκτητος. Και το λέω στον Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος απουσιάζει: «Στην παλαίστρα δεν ανεβαίνεις να
αγωνιστείς όταν ξέρεις ότι θα είσαι ηττηµένος». Και ο Πρωθυ-
πουργός και η Ελλάδα σύρεται τώρα στην παλαίστρα του διαλό-
γου, ενώ ξέρει ότι θα είµαστε ηττηµένοι. Και είµαστε ηττηµένοι,
γιατί συζητάµε για πράγµατα που είναι δικά µας σαν να είναι δικά
µας. Άρα έχουµε ηττηθεί. Μπήκαµε στη διαδικασία να συζητή-
σουµε πράγµατα, όπως το φυσικό αέριο, τις βραχονησίδες, τα
νησιά, την αποστρατιωτικοποίηση, για την οποία θα πω παρακάτω.
Συζητάµε αυτά, όταν από την άλλη πλευρά δεν θέτουµε συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Έχουµε καθηγητές που ξέρουν καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βελόπουλε,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βελόπουλε,
µιλάτε ήδη δέκα λεπτά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η Συνθήκη της Λωζάνης µιλάει για αυτοδιοίκητο Ίµβρου και
Τένεδου. Γιατί δεν το θέτει η ελληνική πλευρά; Το λέει µέσα η
Συνθήκη της Λωζάνης. Γιατί µε τον ίδιο τρόπο, αφού ζητούν βρα-
χονησίδες και νησιά αυτοί, µε την ίδια τη δική της οπλική ισχύ να
διεκδικήσουµε τα άλλα, όπως τα Πριγκηπόννησα. Έχουµε το δι-
καίωµα µε βάση το Διεθνές Δίκαιο. Να τα βάλουµε στο τραπέζι,
ώστε όταν τα συζητήσουµε να πάει ίσα βάρκα, ίσα πανιά η δια-
πραγµάτευση. Εδώ, πάµε µονόπατα. Είµαστε µε τους χαµένους. 

Έρχοµαι στο θέµα των αποστρατιωτικοποιήσεων. Τι σηµαίνει
η λέξη «αποστρατιωτικοποίηση»; Εγώ θα σας το πω ευθέως: Ση-
µαίνει αφοπλισµός. Αποστρατιωτικοποίηση σηµαίνει ότι αφο-
πλίζω τα ελληνικά νησιά και παίρνω µοίρες πυροβολικού,
µηχανοκίνητες ταξιαρχίες. Φτιάχνω ταξιαρχίες στις Σέρρες και
Καστοριά. Παίρνουµε τα οπλικά συστήµατα των Αµερικάνων από
τα νησιά και τα φέρνουµε στην ηπειρωτική Ελλάδα. Πείτε µου
εσείς, για ποιο λόγο. Για ποιο λόγο το συζητάµε;

Στη νέα δοµή του ελληνικού στρατεύµατος υπάρχουν γραµ-
µένα αυτά. Εάν αποσύρετε στρατό από τα νησιά είναι σαν να κά-
νετε ό,τι έκανε η παλιο-χούντα, η χούντα το ’67 που µετέφερε τη
µεραρχία και το ’74 είχαµε εισβολή στην Κύπρο. Μην κάνετε το
ίδιο λάθος. Είµαι βέβαιος ότι δεν θα πέσετε στο ίδιο λάθος. 

Κλείνοντας, να πω το εξής: Όταν το πρόβατο κάνει διάλογο µε
τον λύκο δεν αφορά αν το πρόβατο θα φαγωθεί. Αυτό είναι δε-
δοµένο. Θα φαγωθεί. Αφορά πού θα ξεκινάει ο λύκος να τρώει.
Εδώ, το θέµα είναι ότι ξεκινάει η Ελλάδα µε λάθος τρόπο να κάνει
διάλογο µε τον φασίστα Ερντογάν. 
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Έχουµε Τουρκία εναντίον Συρίας, Τουρκία εναντίον Λιβύης,
Τουρκία εναντίον Ιράκ, Τουρκία εναντίον Ισραήλ, Τουρκία εναν-
τίον Αιγύπτου, Τουρκία εναντίον Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων,
Τουρκία εναντίον Κύπρου, Τουρκία εναντίον Ελλάδος, Τουρκία
εναντίον Αρµενίας, Τουρκία εναντίον Γαλλίας, Τουρκία εναντίον
Ινδίας εσχάτως. Χθες, η Ινδία, η επίσηµη κυβέρνηση έβγαλε ανα-
κοίνωση εις βάρος της Τουρκίας. Έχουµε Τουρκία εναντίον Κου-
βέιτ, Τουρκία εναντίον Ευρωπαϊκής Ένωσης, Τουρκία εναντίον
του ΟΗΕ. Η Τουρκία είναι ο ταραχοποιός. Και µε αυτόν πάτε να
κάνετε διάλογο εσείς; Σήµερα, πάτε να κάνετε διάλογο µε τον
Ερντογάν; Πάτε να νοµιµοποιήσετε διά του διαλόγου τις διεκδι-
κήσεις του; Είναι λάθος. 

Και κλείνω, λέγοντας το εξής: Ελληνική Εταιρεία Εντατικής Θε-
ραπείας. Ξέρετε πόσες ΜΕΘ έχουµε σήµερα; Το λέει η εταιρεία.
Έχουµε τριακόσια τριάντα επτά κρεβάτια ΜΕΘ σε κρατικά και
στρατιωτικά νοσοκοµεία. Εδώ, ήταν ο Πρωθυπουργός και ο
Υπουργός Κικίλιας που έλεγαν ότι θα έχουµε χίλιες ΜΕΘ µέχρι
τον Αύγουστο. Πού είναι οι χίλιες ΜΕΘ; Εκατόν επτά ΜΕΘ -λέει-
έχουν διατεθεί ήδη. Πείτε µου πού είναι οι χίλιες ΜΕΘ. Διότι θα
τρελαθώ τελείως. 

Μας λέγατε, µας λέγατε, µας λέγατε και ακούστε τι κάνατε.
Και κλείνω µε αυτό. 

Έδωσε ο Μπακογιάννης δύο εκατοµµύρια για να κάνει αυτό
το αίσχος του πεζόδροµου, το αίσχος του µεγάλου περιπάτου
που έγινε η µεγάλη µάσα. Δώσατε έξι εκατοµµύρια για µάσκες -
αλεξίπτωτα. Δώσατε πεντακόσιες χιλιάδες για πλωτό φράγµα.
Και δώσατε και είκοσι εκατοµµύρια, τζάµπα λεφτά, στα κανάλια.
Μία ΜΕΘ κάνει τριάντα χιλιάδες µε σαράντα πέντε χιλιάδες
ευρώ. Θα είχαµε άλλες εξακόσιες πενήντα µε επτακόσιες ΜΕΘ
µε τα πεταµένα λεφτά που δώσατε. Τριάντα πέντε µε σαράντα
πέντε χιλιάδες κάνει µία ΜΕΘ. Βάλτε κάτω τα νούµερα. 

Δεν είναι λαϊκισµός, ξέρετε. Είναι η ωµή πραγµατικότητα. Στα-
µατήστε να τιτλοφορείτε λαϊκισµούς και ιστορίες σε επιχειρή-
µατα υπαρκτά. Διότι δεν είναι ανύπαρκτο. Τα δύο εκατοµµύρια
δόθηκαν και τα ξηλώνει ο κ. Μπακογιάννης. Αθλιότης! Είκοσι εκα-
τοµµύρια τα έφαγαν στα κανάλια τα φάγαµε για να λένε «Ζήτω
η Νέα Δηµοκρατία». «Ζητωµητσοτάκηδες» έγιναν όλα τα κανά-
λια. 

Δεν θα πω για τα έξι εκατοµµύρια για τα αλεξίπτωτα - µάσκες.
Σας λέω συγκεκριµένα πράγµατα. Δεν µπορέσατε να τα κάνετε
αυτά; Που είναι οι χίλιες ΜΕΘ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Είστε πανικόβλητοι γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί δεν έχετε ΜΕΘ, γιατί
δεν µπορείτε να φιλοξενήσετε -επαναλαµβάνω, να φιλοξενήσετε,
γιατί φιλοξενία είναι στη ΜΕΘ, ζωή και θάνατος-, ανθρώπους που
κινδυνεύουν. Όταν παίζετε µε τις ζωές ανθρώπων και δίνετε εκα-
τοµµύρια ευρώ σε αδηφάγα κανάλια για να σας φιλοξενούν, δεν
είστε πολιτικοί, είστε πολιτικάντηδες και δυστυχώς, κάνετε πολι-
τικαντισµό. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα προς στιγµήν να θυµίσω το ζήτηµα το οποίο συζη-
τάµε, γιατί δεν απασχόλησε. Συζητάµε την κύρωση µιας διεθνούς
συµβάσεως, η οποία συνήφθη µε την Αλβανία. Για την ακρίβεια
τιτλοφορείται: «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας της Ελληνικής Δηµοκρατίας…» -ήταν η επιλογή που
έκανε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ και είχε ενοποιήσει τα Υπουργεία, ήταν το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης το οποίο ενδιαφερόταν εδώ-,
«…και του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Δια-
χείρισης Υδάτων της Δηµοκρατίας της Αλβανίας για συνεργασία
στον τοµέα της γεωργίας…». 

Πολλά δηµιουργικά δεν ακούστηκαν σήµερα. Να πω και ποια
ήταν τα θέµατα, τα οποία θέλει να ρυθµίσει αυτό το µνηµόνιο.
Τη φυτική παραγωγή και τις εισροές της φυτικής παραγωγής, τη

ζωική παραγωγή, την κτηνοτροφία και τις εισροές της ζωικής πα-
ραγωγής, την αλιεία, τα κτηνιατρικά θέµατα, τα φυτοΰγειονοµικά
θέµατα, την προστασία της φυτικής παραγωγής, τη µετασυλλε-
κτική µεταχείριση και βιοµηχανία της επεξεργασίας τροφίµων,
που συµπεριλαµβάνει την εµπορία, τη σήµανση των προτύπων
ποιότητας και ελέγχου, την ασφάλεια των τροφίµων, τη βιολο-
γική γεωργία, την προστασία των γεωγραφικών ενδείξεων στα
τρόφιµα, τη διαχείριση του εδάφους και τη χαρτογράφηση, εγ-
γειοβελτιωτικά έργα, αγροπεριβαλλοντικά θέµατα, γεωργικές
εφαρµογές και εκπαίδευση και γεωργική έρευνα. Για να γίνουν
αυτά υπάρχει µια πρόβλεψη ότι πρόκειται να συγκροτηθεί µια
κοινή επιτροπή, η οποία θα συνεδριάζει σε τακτά χρονικά δια-
στήµατα, προκειµένου να προωθήσει τη συνεργασία των δύο
χωρών στα θέµατα αυτά. 

Αυτό είναι το αντικείµενο της συζήτησης και αυτό είναι το αν-
τικείµενο της κύρωσης. Προφανώς, δεν θέλατε να συζητήσετε
γι’ αυτό, απ’ ότι καταλαβαίνω. Θέλατε να συζητήσετε για κάτι
άλλο. Η κ. Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος
ήθελε να συζητήσει για την ευρωπαϊκή πολιτική στη γεωργία και
την αντίθεσή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μάλιστα. Και η Ελλη-
νική Λύση ήθελε να συζητήσει για το αν είναι καλή ή κακή η Αλ-
βανία και εν συνεχεία για τις σχέσεις µας µε την Τουρκία. Θέλατε
να συζητήσετε άλλα θέµατα. Ωραία. Ένα ζήτηµα βέβαια, είναι
ότι πάντοτε το Κοινοβούλιο έχει µια ατζέντα, γιατί αλλιώς έχουµε
την αίσθηση της παιδείας. Ο καθένας σηκώνεται και λέει ό,τι του
έρχεται. Εδώ, έχουµε συγκεκριµένα θέµατα και πρέπει κανείς
συγκεκριµένα να τοποθετηθεί. 

Άρα, λοιπόν, επιτρέψτε µου να απαντήσω ταχύτατα πάνω στις
βασικές λογικές που εκφράστηκαν και που οδηγούν τα δύο αυτά
κόµµατα -το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και την Ελληνική
Λύση κατά την κοινοβουλευτική τάξη-, από ό,τι καταλαβαίνω
στην καταψήφιση. 

Το πρώτο ερώτηµα είναι: Είναι αυτό ενταγµένο σε κάποια γε-
νική ευρωενωσιακή πολιτική; Η απάντηση εδώ είναι «όχι». Είναι
διµερής συµφωνία. Είναι ενταγµένη η γενικότερη πολιτική της
χώρας µας στα πλαίσια της κοινής αγροτικής πολιτικής; Φυσικά
και είναι. Και για να είµαστε συνεννοηµένοι, κυρία Μανωλάκου,
αυτή τη στιγµή το 50%-60% του εισοδήµατος των παραγωγών
µας, για να τα λέµε όλα, προκύπτει από τις άµεσες ενισχύσεις.
Άµεσες ενισχύσεις ίσον κοινή αγροτική πολιτική. Να ξέρουµε ότι
όποιος λέει στους παραγωγούς µας ότι δεν του αρέσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση και θέλει να αποχωρήσει για να κάνει κάτι άλλο,
λέει και ταυτοχρόνως ότι θέλει να χάσουν το 50%-60% του εισο-
δήµατος τους. Ταυτοχρόνως το λέει. Δεν µπορεί να λέει το ένα,
χωρίς να λέει το άλλο. Εκτός όµως, από το οικονοµικό, που για
µένα είναι σηµαντικό, άκουσα να λέει η κ. Μανωλάκου ότι οι προ-
ϋποθέσεις για να εισαχθούν προϊόντα από τρίτες χώρες, είναι να
υπηρετούν, να τηρούν τις απαιτήσεις φυτοΰγειονοµικής ασφά-
λειας που θέτουν οι ευρωπαϊκοί κανονισµοί. Και δεν συµφωνείτε
µε αυτό; Δηλαδή να µην έχουµε αυξηµένες ευρωπαϊκές απαιτή-
σεις φυτοΰυγειονοµικής ασφάλειας; 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα µπορούσε η Ελλάδα να βάλει
ακόµα πιο αυστηρούς.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πολύ ωραία, ουδείς µας εµποδίζει, παρεµπιπτόν-
τως. Η ευρωπαϊκή πολιτική δεν µας εµποδίζει να θέτουµε αυστη-
ρότερα όρια. Μας απαγορεύουν να πάµε κάτω από τα όρια. Αν
θέλουµε εµείς να βάλουµε αυστηρότερα, µπορούµε να βάλουµε.
Αυτό είναι δικό µας εσωτερικό θέµα. Αν το προτείνετε, να το
δούµε. Όµως, δεν κατάλαβα γιατί αυτό είναι per se, αυτό καθ’
αυτό, κακό. Σαν καλό µου φαίνεται εµένα το ότι έχουµε αυξηµέ-
νες απαιτήσεις ασφάλειας.

Επόµενο ερώτηµα: Αυτό συνδέεται µε το ευρωενωσιακό ζή-
τηµα; Όταν συνάπτουµε συµφωνίες, παραδείγµατος χάριν, µε
την Κίνα -σας λέω τις συγκεκριµένες που συνάψαµε τώρα, οι
οποίες αφορούσαν τον κρόκο Κοζάνης, οι οποίες αφορούσαν τα
ακτινίδια-, ξέρετε τι πέρασαν οι υπηρεσίες µας και οι παραγωγοί
µας, για να εξασφαλίσουµε πρόσβαση στην αγορά τηρώντας τις
προϋποθέσεις φυτοΰγειονοµικής ασφάλειας, που θέτει η Λαϊκή
Δηµοκρατία της Κίνας; Ξέρετε πόσο απαιτητική είναι αυτή η συ-
ζήτηση; Εσείς λέτε να µην την κάνουµε στην Ευρώπη; Να µην το
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θέτουµε αυτό ως προϋπόθεση; Λέτε επίσης, να µην το κάνουµε
στην Αλβανία, όταν έχουµε αυτές τις διµερείς σχέσεις; Όταν το
κάνουµε αυτό, είναι κακό; Άρα λοιπόν, δεν καταλαβαίνω την αι-
τίαση.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Διαστρεβλώνετε την τοποθέτησή
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µην
διακόπτετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα πω τι κατάλαβα εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Υπουρ-
γός δεν διέκοψε κανέναν, αν και πολλοί οµιλητές ήταν εκτός θέ-
µατος.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εµένα όπως ξέρετε, δεν µε πειράζουν οι διακο-
πές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να µην υπενθυ-
µίσω το άρθρο 66 του Κανονισµού. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το µόνο που µε πειράζει είναι να µου αφαιρείται
ο χρόνος µου, εξαιτίας των διακοπών και όχι οι διακοπές.

Λοιπόν, λέω το εξής: το εντάσσετε λοιπόν, σε ένα γενικότερο
σύνολο αντίρρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ στην πραγµα-
τικότητα εδώ έχουµε µια διµερή συµφωνία µε µια χώρα για τα
ζητήµατα αυτά.

Έρχοµαι σε αυτό που θα ονοµάσω ψευδοεθνικιστική κριτική,
την οποία µας κάνει η Ελληνική Λύση. Και γιατί ψευδοεθνικιστική;
Τι λέει η Ελληνική Λύση; «Δεν στηρίζω τη συµφωνία αυτήν, όχι
γιατί φυσικά έχει πρόβληµα αυτή καθ’ αυτή η συµφωνία, αλλά
γιατί έχω θέµατα µε την Αλβανία και θεωρώ ότι η Αλβανία είναι
µια χώρα που έχει παραβιάσει τα ανθρώπινα δικαιώµατα των Βο-
ρειοηπειρωτών, η οποία δεν έχει σεβαστεί σε µια σειρά δικαστι-
κές αποφάσεις τις περιουσίες που υπάρχουν στην Χειµάρρα,
κ.λπ.». Μπορεί να υπάρχουν και άλλα ζητήµατα που δεν τα ανέ-
φερε ο κ. Βελόπουλος που έχουν να κάνουν µε την εκκλησια-
στική περιουσία της Αλβανίας και πώς συµπεριφέρεται το κράτος
απέναντι σε αυτό. Υπάρχει λοιπόν, µια σειρά διµερών θεµάτων.
Για να καταλάβω τη θέση σας, για να το παρακολουθήσω. Να
διακόψουµε τις διπλωµατικές σχέσεις; Για να καταλάβω τι λέτε.
Λέτε λοιπόν, επειδή πράγµατι υπάρχουν προβλήµατα, κανείς δεν
λέει ότι η σχέση µας µε την Αλβανία είναι µια σχέση χωρίς προ-
βλήµατα, να διακόψουµε τις διπλωµατικές σχέσεις;

Γιατί αν δεν λέτε αυτό, τότε να σας πω εγώ ποια είναι η σωστή
θέση και για την Αλβανία και για τα Δυτικά Βαλκάνια. Λέτε: «Συ-
νάπτει η Αλβανία συµφωνίες και δείχνει να είναι φιλική προς την
Τουρκία». Η Τουρκία προφανώς θέλει να έχει ενεργό ρόλο στα
δυτικά Βαλκάνια. Η Ελλάδα τι ακριβώς θέλει να έχει στα δυτικά
Βαλκάνια; Τι θέλει να κάνει; Θέλει να έχει έναν ενεργό ρόλο στη-
ριγµένο στην αυτοπεποίθησή της, στηριγµένο στο αντικειµενικό
της πλεονέκτηµα ότι είναι η παλαιότερη χώρα και το ενεργότερο
µέλος των δυτικών Βαλκανίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ότι
αυτό της δίνει στρατηγικό διπλωµατικό πλεονέκτηµα ότι είναι
από όλες αυτές τις χώρες η ισχυρότερη οικονοµικά χώρα στην
περιοχή µε το πιο υψηλό εισόδηµα και µε το πιο υψηλό µορφω-
τικό επίπεδο και µε τους καλύτερους υγειονοµικούς δείκτες και
µε τους πιο ώριµους θεσµούς δηµοκρατίας; Προσεγγίζει τα δυ-
τικά Βαλκάνια µε αυτοπεποίθηση ή µε φόβο; 

Με ποιον τρόπο να τα προσεγγίσουµε; Εσείς τι λέτε; Άκουσα
στην τοποθέτηση του κ. Βελόπουλου κάτι για τον λύκο και το
πρόβατο, όπου λύκος είναι η Τουρκία και πρόβατο είναι η Ελ-
λάδα. Δεν ξέρω αν αισθάνεται πρόβατο ο κ. Βελόπουλος. Εµείς
πάντως ως Έλληνες αισθανόµαστε πολύ ισχυροί και ικανοί να
αντιµετωπίσουµε οποιονδήποτε λύκο.

Άρα µε αυτή την αυτοπεποίθηση προσεγγίζουµε και τη σχέση
µας στα δυτικά Βαλκάνια, όχι, όµως, µε αλαζονεία, διότι πρέπει
να σεβόµαστε και τις ευαισθησίες και τις ταυτότητες ακριβώς
των λαών µε τους οποίους θέλουµε να καλλιεργούµε σχέσεις,
χωρίς να µηδενίζουµε τα προβλήµατα -γιατί τα προβλήµατα
υπάρχουν-, χωρίς να µηδενίζουµε τις δυσκολίες -γιατί οι δυσκο-
λίες υπάρχουν-, χωρίς να παραβλέπουµε ότι βεβαίως υπάρχουν

παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωµάτων τις οποίες οφείλουµε να
αναδεικνύουµε και να πιέζουµε για συµµόρφωση και να πιέζουµε
για την άρση τους. Όµως, αυτό το κάνουµε αποτελεσµατικά µε
την ισχυρή µας παρουσία, όχι µε την απόσυρσή µας, όχι µε το
να φεύγουµε και να µην συνάπτουµε καµία συµφωνία, να απο-
συρόµαστε και να αφήνουµε ελεύθερο το πεδίο. Με την ενεργή
µας παρουσία θέτουµε τα ζητήµατα αυτά. Έτσι χτίζουµε εσωτε-
ρικές επιρροές, σχέσεις, πολιτικές τις οποίες διαµορφώνουµε µε
αυτήν την ενεργή στάση γεµάτη αυτοπεποίθηση, αλλά και ταυ-
τόχρονα σεβασµό απέναντι στους άλλους. Διότι δεν πάµε εκεί
ούτε να τους καθυποτάξουµε, ούτε να τους κατακτήσουµε, ούτε
να ηγεµονεύσουµε. Πάµε να συνεργαστούµε σε ένα κοινό µέλλον
το οποίο, όµως, είναι ένα ευρωπαϊκό µέλλον. Το µέλλον αυτό
εµείς είµαστε εκείνοι που έχουµε τη δυνατότητα να το εξασφα-
λίσουµε αλλά και να βοηθήσουµε σε όλες αυτές τις χώρες. Είναι
χώρες που µας έχει ενώσει, αλλά και µας έχει χωρίσει η ιστορία
µε σκληρό τρόπο πολλές φορές. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι
επειδή µας χώρισε η ιστορία ότι θα µείνουµε για πάντα χωρισµέ-
νοι, ούτε σηµαίνει ότι επειδή υπάρχουν προβλήµατα δεν θα ενερ-
γούµε ώστε να λύσουµε τα προβλήµατα.

Άρα, στο ερώτηµά µας. Παραδείγµατος χάριν για την προ-
ώθηση της γεωργικής πολιτικής, των σχέσεών µας στον αγροτικό
τοµέα, της συνεργασίας µε επιχειρήσεις αλλά και µε παραγω-
γούς της Αλβανίας, τις σχέσεις µας στην Αλβανία, για να τα λέµε
όλα, µε το γεγονός ότι υπάρχει ένας πολύ σηµαντικός αριθµός
εργατών γης στην Ελλάδα  οι οποίοι προέρχονται από την Αλβα-
νία. Γι’ αυτό όλο τι κακό κάνει αυτή η σύµβαση που δεν τη θέλετε;
Γιατί δε σας αρέσει; Γιατί δεν την ψηφίζετε; 

Άκουσα πολλά για τα ελληνοτουρκικά. Γιατί προεξοφλείτε
συγκεκριµένα πράγµατα τα οποία δεν τα λέει κανένας εκτός από
τους Τούρκους παρεµπιπτόντως; Συγκεκριµένα, θέσατε εσείς
ατζέντα των συζητήσεων την ώρα που η ατζέντα των συζητήσεων
έχει καθοριστεί από την ελληνική πλευρά. Περιλαµβάνει τη συ-
ζήτηση για την υφαλοκρηπίδα και τις Αποκλειστικές Οικονοµικές
Ζώνες. Αυτή είναι η ατζέντα των συζητήσεων. Εσείς γιατί υιοθε-
τείτε αυτά τα οποία ακούγονται από την άλλη πλευρά, την ώρα
που η ελληνική Κυβέρνηση σας λέει: «Εγώ αυτά θα συζητήσω»;
Γιατί δέχεστε τα άλλα; Δεν έχω καταλάβει. Εκτιµάτε ότι είναι πιο
αξιόπιστη η άλλη πλευρά;

Για να συνεννοηθούµε για το τι έχει γίνει το τελευταίο διά-
στηµα -γιατί βλέπω µια ηττοπαθή προσέγγιση από ένα κόµµα
που υποτίθεται ότι θέλει να λέγεται και να υπερασπίζεται και να
εµφανίζει τον εαυτό του ως πατριωτικό, ως φέρον υψηλοφρόνως
τη σηµαία και κυµατίζοντάς τη δυνατά και πατριωτικά και ωραία
θα πω εγώ, αλλά έχετε µια ερµηνεία ήττας- το τελευταίο χρονικό
διάστηµα ο κ. Ερντογάν απεπειράθη να κάνει τρία πράγµατα:

Πρώτον, να χρησιµοποιήσει τα µεταναστευτικά ρεύµατα προ-
κειµένου να δηµιουργήσει πίεση στην Ελλάδα  και στην Ευρώπη.
Απέτυχε οικτρά και απέτυχε οικτρά χάρη στην πολιτική βούληση
για την κατεύθυνση και καθοδήγηση που έδωσε ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης.

Δεύτερον, έκανε το ψευδοσύµφωνο Τουρκίας - Λιβύης, το
οποίο δεν έχει παράγει το παραµικρό έννοµο αποτέλεσµα, έχει
καταδικαστεί από όλους τους διεθνείς οργανισµούς, δεν έχει παί-
ξει κανένα ρόλο και έχει διαµορφώσει µέτωπα στην Αίγυπτο και
στην Ιταλία εναντίον της Τουρκίας. Απέτυχε οικτρά.

Τρίτον, προσπάθησε να παραβιάσει κυριαρχικά µας δικαιώ-
µατα και απέτυχε χάρη στην ενεργή παρουσία του στόλου µας.
Απεπειράθη προκλητικά και επιθετικά και απέτυχε χάρη στην πα-
ρουσία του στόλου µας που απέτρεψε αυτή την παραβίαση. Ταυ-
τόχρονα φυσικά αποξενώθηκε. Προσέξτε, εµφανίζετε εσείς ως
επιτυχία του Ερντογάν τον διάλογο; Τον διάλογο τον είχε δεδο-
µένο η Ελλάδα στο τραπέζι ανά πάσα στιγµή και ποτέ δεν είχε
καταγγείλει τον διάλογο αυτό; Πάντοτε έλεγε ότι ο διάλογος γι’
αυτή την ατζέντα είναι ανοικτός και είµαστε έτοιµοι να προχω-
ρήσουµε στον διάλογο αυτό. Ο διάλογος πιστεύετε ότι ήταν το
αίτηµα του Ερντογάν; Διότι κατέληξε να εκλιπαρεί ο Ερντογάν
για τον διάλογο αφού απέτυχαν όλες οι τακτικές του. Και αντί να
βλέπετε µια Ελλάδα ηγετική, µε αυτοπεποίθηση, µε ισχύ η οποία
θέτει τους όρους της στη διεθνή ατζέντα, η οποία θέτει τους
όρους της στο διεθνές στερέωµα, η οποία ακολουθεί µια πολι-
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τική ευθύνης σεβασµού του Διεθνούς Δικαίου, προστασίας των
κυριαρχικών της δικαιωµάτων, ανάδειξης των δικών της ζητηµά-
των στον διεθνή τοµέα, έρχεστε τώρα και ουσιαστικά για µικρο-
πολιτικούς λόγους να συνοµολογήσετε αυτά τα οποία λέει ο
Ερντογάν. Αυτός δεν ήταν που έλεγε ότι θα µας κάνει πόλεµο;
Αυτός δεν ήταν που µας έλεγε να προσέχουµε γιατί θα υπο-
στούµε τα πάνδεινα; Αυτός και οι Υπουργοί του δεν ήταν που µας
έλεγαν ότι θα µας κάνουν το ένα και το άλλο; Και αυτό που κα-
τέληξε; Στο να πάει στον διάλογο; Από εκεί που ήταν στο ότι δεν
θα έχουµε πού να κρυφτούµε, κατέληξε να παρακαλεί να κά-
νουµε διάλογο, τον οποίο θα τον κάνουµε µε τους δικούς µας
όρους και µε τη δικιά µας ατζέντα; Αυτό το εµφανίζετε εσείς ως
αποτυχία; Ούτε ο ίδιος δεν τολµάει να το πει. Στους δικούς του
ο ίδιος αυτό που λέτε εσείς δεν τολµάει να το πει.

Άρα, γιατί δεν ψηφίζουµε όλοι µαζί αυτή τη σύµβαση; Είναι
τόσο εύκολη. Είναι τόσο καθαρό και τόσο χρήσιµο. Εποµένως
θα µπορούσαµε να διαφωνήσουµε για ζητήµατα –εγώ δεν λέω
ότι πρέπει να συµφωνούµε στα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτι-
κής, όλα τα ζητήµατα είναι ανοικτά σε διάλογο- αλλά το να µην
ψηφίσετε τη σύµβαση για τη φυτοπροστασία, γιατί δεν σας αρέ-
σει η Ευρωπαϊκή Ένωση και γιατί έχουµε θέµατα µε την Αλβανία,
ειλικρινά µου φαίνονται αιτιάσεις έωλες. Όµως, είναι δικαίωµά
σας. Θα µείνω στο γεγονός ότι η συντριπτική πλειοψηφία αυτής
της Αίθουσας στηρίζει τη συγκεκριµένη σύµβαση. Ευχαριστούµε
τα κόµµατα που τη στηρίζουν και τους συναδέλφους που τοπο-
θετήθηκαν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν υπάρχει προ-
σωπικό θέµα. Έγινε κριτική.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν προβλέπεται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το κάνετε συνέχεια.

Θέλω ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν κάνω τίποτα

συνέχεια. Εφαρµόζω τον Κανονισµό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είστε εµπαθής απέναντι στην Ελλη-

νική Λύση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είχε δικαίωµα ο

Υπουργός να απαντήσει στις αιτιάσεις των οµιλητών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το κάνετε συνέχεια. Θα ζητήσετε

συγγνώµη. Πάντα συγγνώµη ζητάτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κύριε Χήτα. Δεν υπάρχει προσωπικό.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής των άρ-

θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχω δικαίωµα ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος να ζητήσω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Χήτα, σας
παρακαλώ, καθίστε. Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν έχετε δίκιο.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τι συνέβη, κύριε
Πρόεδρε; Δεν υπάρχει προσωπικό. Ποιο είναι το προσωπικό;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δεν δίνετε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο; Είναι Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος και του λέτε όχι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Συνέχεια το κάνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην το λέτε αυτό,

κύριε Χήτα. Δεν κάνω τίποτα συνέχεια, εφαρµόζω τον Κανονισµό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Έχετε ζητήσει δύο φορές συγγνώµη σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το προσωπικό ποιο
είναι;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Πολιτικά θα απαντήσει.

Σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο δεν δίνετε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε

Πρόεδρε.
Εσείς, κύριε Πρόεδρε, είδατε τις απαντήσεις που δόθηκαν; Είναι

πολιτικές απαντήσεις.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Πολιτικά θα απαντήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ποιο είναι το προ-

σωπικό, θέλω να ακούσω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Έχω δικαίωµα να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, δεν είναι δυνα-

τόν, προσωπικό υπάρχει σε δύο περιπτώσεις.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Έχετε ζητήσει δύο φορές συγγνώµη σε εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό να εξη-

γηθούµε.
Σύµφωνα µε τον Κανονισµό, προσωπικό είναι όταν υπάρχει

µοµφή εναντίον σας ή αλλοίωση του περιεχοµένου των δηλώσεών
σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Όταν προσβάλλετε ένα κόµµα, κύριε Πρόεδρε, είστε υποχρεωµέ-
νος να δώσετε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Το
ξέρετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη µου λέτε για
τον Κανονισµό. Τυχαίνει να τον ξέρω καλά, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην το λέτε για
µένα, που ξέρετε ότι πάντοτε έχω ανοχή. Όχι µόνο εγώ, όλοι οι
Πρόεδροι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το κάνετε συνέχεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε

Χήτα. Μιλάει ο Πρόεδρος τώρα.
Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εδώ το µόνο που θα µπορούσε να

υπάρξει είναι προσωπικό. Εσείς πιστεύετε στις απαντήσεις που
σας έδωσε ο Υπουργός, που αφορούν πολιτικές τοποθετήσεις ότι
υπάρχει προσωπικό; Ποιο είναι το προσωπικό;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Αθανασίου, µίλησε προσωπικά για τον Πρόεδρο της Ελλη-
νικής Λύσης. Δεν το ακούσατε εσείς; Και τις προάλλες δεν το
ακούσατε. Δύο φορές µου είπατε συγγνώµη µέχρι τώρα και τις
δέχθηκα. Είναι η τρίτη φορά, που γίνεται αυτό.

Όταν σου λέει ότι ο Πρόεδρος πρέπει να αισθάνεται «πρό-
βατο»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πρόεδρε,
µην το λέτε τώρα αυτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Εγώ είπα γενικά για τη συµπεριφορά του προβάτου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην αδικείτε το
Προεδρείο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ακούστε µε για ένα λεπτό, θα είχα τελειώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Πείτε µου
τι αλλοίωσε το περιεχόµενό σας. Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Θα σας πω εγώ.

Δεν µπορεί να µιλάει ένα κόµµα προς ένα άλλο κόµµα ή ο
Υπουργός, ο κ. Βορίδης, που είναι και φίλος, για το αν αισθανό-
µαστε εµείς πρόβατα.

Η πολιτική η δική σας είναι πολιτική προβάτου, κύριε Βορίδη.
Κατοικίδιο εγώ των Γερµανών και των Αµερικανών δεν θα γίνω
ποτέ. Αυτό δεν καταλάβατε.

Από την άλλη, εγώ δεν είπα να διακόψουµε τις διπλωµατικές
σχέσεις. Είπα, όµως, το εξής: κερδίζω-χάνω είναι η εξωτερική πο-
λιτική. Εµείς µόνο δίνουµε στην Αλβανία.

Στην τελική, κύριε Βορίδη, εσείς λέγατε για τη Βόρειο Ήπειρο
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πριν από δεκαπέντε χρόνια: «Ωραία παραβιάζονται ανθρώπινα δι-
καιώµατα, διακόψτε τις διπλωµατικές σχέσεις». Δηλαδή κακό είναι
και αυτό; Και λέτε ότι είµαστε πρόβατα;

Εσείς πάτε την Ελλάδα ως πρόβατο στη σφαγή -όχι εσείς προ-
σωπικά, ο Πρωθυπουργός σας- µε τον διάλογο. Αλλά όχι και «πρό-
βατα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπετε, κύριε Βε-
λόπουλε, γίνεται πολιτική τοποθέτηση.

Κατ’ αρχάς, να υπενθυµίσω ότι δεν συνηθίζουµε να το κάνουµε
αυτό στους αρχηγούς, γιατί σύµφωνα µε το άρθρο 66 του Κανο-
νισµού της Βουλής δεν µπορεί να αποµακρύνεται οποιοσδήποτε,
µηδέ των αρχηγών εξαιρουµένων, από το συζητούµενο θέµα.

Επικράτησε, όµως -όχι τώρα, χρόνια ολόκληρα- µια πρακτική οι
αρχηγοί να µιλάνε όποτε θέλουν για όποιο θέµα της επικαιρότητας
, όπως τώρα, κύριε Πρόεδρε, απάντησε ο Υπουργός πάνω στις αι-
τιάσεις που κάνατε για την εξωτερική πολιτική. Δεν ήταν προσω-
πικό το θέµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Σοβαρά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας προσέ-
βαλε ούτε αλλοίωσε το περιεχόµενο αυτών που είπατε. Έκανε µια
κριτική, όπως κάνετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε, τα ελληνικά µου είναι πάρα πολύ καλά.

Εγώ δεν είπα ότι είναι πρόβατο η Νέα Δηµοκρατία. Αυτός είπε

αν η Ελληνική Λύση αισθάνεται πρόβατο. Αν αισθάνεται λύκος η
Νέα Δηµοκρατία, να του πω ότι είµαστε πολύ δύσκολοι για να µας
φάει! Το ξεκαθαρίζουµε και αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Δώσατε τις
εξηγήσεις. Σας ευχαριστώ.

Συνεπώς κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Κύρωση του Μνηµονίου
Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Παραγωγικής Ανασυγκρό-
τησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Διαχείρισης Υδάτων της Δηµοκρατίας της Αλβανίας για συνερ-
γασία στον τοµέα της γεωργίας».

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και

Ενέργειας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Διαχείρισης Υδάτων της Δη-

µοκρατίας της Αλβανίας για συνεργασία στον τοµέα της
γεωργίας

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

18906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Γεωργίας, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Διαχείρισης Υδάτων της Δηµοκρατίας της
Αλβανίας για συνεργασία στον τοµέα της γεωργίας» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Διαχείρισης Υδάτων της
Δηµοκρατίας της Αλβανίας για συνεργασία στον τοµέα της γε-
ωργίας 

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, το «Μνηµόνιο Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Διαχείρισης Υδάτων της Δη-
µοκρατίας της Αλβανίας για συνεργασία στον τοµέα της
γεωργίας», που υπογράφηκε στα Τίρανα, στις 15 Ιουλίου 2015,
το πρωτότυπο κείµενο του οποίου στην ελληνική και στην αγ-
γλική γλώσσα έχει ως εξής:
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18908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΑ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18913



18914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 5
αυτού.

Αθήνα,..................................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ             2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 

3. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς, το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 11.42’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 25 Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν
21/14-5-2020 επίκαιρης επερώτησης του Βουλευτή του Συνασπι-
σµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επιχειρη-
µατικό πλάνο της ΔΕΗ».

18916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


